
Indkaldelse til bestyrelsesmøde i Fransklærerforeningen

Hvornår: lørdag d. 3. september, 2022, kl. 12 – 17

Sted: Hos Ulla Jespersen, Strandparken 27, 2. tv., 8000 Århus C, med mulighed for virtuel
deltagelse.

Afbud: Til Iben på: fransklaererforeningen@gmail.com

IRL-deltagelse: Ulla, Mette, Iben, Mette, Ingrid, Rikke, Hanne, Elise
Virtuel deltagelse: Maria, Annette, Lone, Henriette
Afbud: Jørn, Lise

Dagsorden og referat

1. 5 min.: Valg af dirigent – Iben (beslutning)
2. 5 min.: Valg af referent - Ordstyrer (beslutning): Rikke og Iben
3. 5 min.: Godkendelse af dagsorden – Ordstyrer (beslutning) - godkendt
4. 5 min.: Godkendelse af referat af bestyrelsesmødet, lørdag d. 3. september, 2022

(beslutning) - godkendt
5. 10 min.: Nyt fra hovedrepræsentanten – Iben (orientering)
o DG har været i tænkeboksen: Pga. Lærermanglen, sproglig stx halveret siden 2012, sprog

fjernet på flere videregående uddannelser, mangel på udbud af mere end ét sprogfag i
grundskolen, kommer de med følgende 3 anbefalinger:

● Indholdssiden på stx og hf af sprogfagene

▪ Sprogfagene skal tones mere efter studieretningerne på stx, bl.a. ved:

● at stille krav til, at de indgår i de flerfaglige forløb.
● At stille krav til, at der på de respektive studieretninger i højere grad

læses fremmedsprogstekster, der er relevante i en samfunds-,
naturvidenskabelig eller kunstnerisk kontekst

▪ Opdatering af læreplanerne, så:

●  det tydeliggøres i begyndersprog, at eleverne skal opnå et praktisk
anvendeligt sprog

● I fortsættersprog, at eleverne også skal fokusere på dybdegående
tekstlæsning

● Eleverne skal forholde sig aktivt til digitalisering og
teknologiforståelse i sprogfagene også - spørge om hvad det betyder

● Prøveformerne på stx og hf skal opdateres, så de afspejler den
generelle anvendelse teknologiske og digitale hjælpemidler, og så
elevernes kulturelle viden og kompetencer spiller en større rolle end i
dag. - hver at spørge om

● Forslag til uddannelsesstruktur:
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▪ Mindst to fremmedsprog på alle folkeskoler med mindst to spor. Vil de have

en forhøjelse af timetallet?

▪ Herefter ændre struktur på stx, så eleverne udelukkende kan vælge

begyndersprog på studieretningerne og ikke som valgfag. Minus?

▪ Iværksætte en undersøgelse af årsagerne til unges til- og fravalg af sprogfag,

og at der på baggrund undersøgelsen ses på eventuelle yderligere
strukturelle ændringer på stx og hf (falder i tråd med det nationale survey
for CLIL-projektet på RUC, som DG sandsynligvis sender ud - off the record)

▪ Ønsker forsøgsstudieretninger på stx, der kobler sprog med

naturvidenskabelige fag, fx fysik/matematik/tysk, engelsk/matematik/tysk,
samfundsfag/biologi/spansk eller biotek/matematik/fransk  (vil spørge,
hvordan man er kommet frem til disse forslag)

▪ Justering, så latin på C-niveau ikke vælges for at opnå, at matematik bliver

det eneste stem-fag, uanset elevernes studieretningsvalg.
● Forslag til hvordan man styrker progressionen i hele uddannelsessystemet:

▪ Generel styrkelse af læse- og skrivefærdigheder, både i dansk og

fremmedsprog i hele skolerækken. De vil tage initiativ til brobygning.

▪ Ønsker, at der stilles krav til kommunerne om at udbyde mindst to

fremmedsprog ud over engelsk - tysk, samt enten spansk eller fransk - på
alle skoler

▪ Anbefaler indførelse af sproglige adgangskrav på nogle af de videregående

uddannelser

▪ Hf skal i højere grad skabe generel sproglig nysgerrighed eleverne og

etablere projekt- og praktikperioder i samarbejde med
professionshøjskolerne og professionsuddannelserne skal tilbyde nye
studerende propædeutik. 

 
Region Midtjylland: analyse af elevernes forhold til fremmedsprogsundervisningen i
grundskolen og på stx. Har spurgt eleverne om deres motivation til at lære sprog: hvis de
havde mulighed for at vælge mellem tysk og fransk i grundskolen, havde de været mere
motiveret til at vælge sprog. Efterfølges af national motivations- og barriereanalyse
(grundskole + gymnasiet) der foretages af NCFF i dette efterår, præsenteres på konference d.
29. november:
https://ncff.dk/aktuelt/nyheder/nyhed/artikel/ncffs-aarlige-konference-saetter-fokus-paa-b
arrierer-og-motivation-for-fremmedsprog 

o Til uddannelsespolitisk møde med fokus på ungdomsuddannelserne:  forsøgsordning på stx
med fag fra erhvervsuddannelser på trods af EUX. De fleste unge søger ind på stx, derfor.
Talte meget om tværfaglighed. Gjorde i den forbindelse opmærksom på, at sprogfagene
kan hjælpe med at bygge bro mellem fagene, især vha fokus på fagsprog. Også
Engelsklærerforeningen har gjort DG opmærksom herpå. Og fagsprog i fag med fokus på
indhold bliver nu temaet på fagligt forum i november.

o Gymsprog: Møde om grundforløbet her i efteråret

https://ncff.dk/aktuelt/nyheder/nyhed/artikel/ncffs-aarlige-konference-saetter-fokus-paa-barrierer-og-motivation-for-fremmedsprog
https://ncff.dk/aktuelt/nyheder/nyhed/artikel/ncffs-aarlige-konference-saetter-fokus-paa-barrierer-og-motivation-for-fremmedsprog


o Vores fælles skriv er blevet delt med folketingets uddannelsespolitiske ordførere
o DG sprogstrategi - møde på Christiansborg i samarbejde med DI og Dansk Erhverv. Iben

deltager i arrangementet.
o Generalforsamling d. 25.11. - Journée internationale des prof…
o Journée pédagogique d. 6.10. i Århus på Via. Foreningen er medarrangør!
o

Bestyrelsens kommentarer til Ibens input:
Maria påpeger de regionale forskelle og problematikken for de enkelte skoler. Hos dem
nedgang men mange vælger stadig fortsætter fransk. Bekymring for at fortsætterfransk
ryger ud.
Begyndersprog skal ikke kunne vælges som valgfag kun som studieretningssprog. Rigtig
mange begynderhold hvor kun meget få har studieretningsfag, resten har fransk som
valgfag.
Folkene bag Sprogstrategier SKAL være mega præcise for ellers åbner det op for dårlige
beslutninger politisk!! Det må ikke kunne fortolkes på forskellige måder!! Det skal vi være
meget opmærksomme på. Det praktisk-faglige ødelægger det for de sproglige
(fransk/spansk) valgfag.
Grundforløb på de enkelte skoler varierer fra skole til skole, nogle har sprog i deres skema.
De enkelte skoler tilrettelægger selv deres grundforløb og der er mange forskellige måder at
gøre det på. Kan vi lære noget af hinanden?

Elise: så længe vi har grundforløbet, måske en artikel i Fransknyt om muligheder for at få
sprog i grundforløbet, om gode idéer til intro af sprog/studieretning i bladet.

Møde i Gymsprog uden at Iben og Mette var klar over det. Mødet blev ikke rigtigt til noget,
så forsøg på at holde nyt møde i efteråret.

Vi diskuterede: Danske gymnasiers strategi er den Iben har præsenteret for os. Hvem står
bag dette skriv for danske gymnasiers strategi?? Elise lægger op til, at vi skal kontakte dem i
forhold til deres upræcise formuleringer for at imødekomme misbrug.
Iben vil spørge ind til det og tager det op til konferencen i november.

Annette: fokus på rapporten: fransk som valgfag er dødt, også spansk. Hvis man vil have
flere elever til at vælge fransk, skal man kunne vælge det fra 5.kl. Spansk er afgået ved
døden. Valgfag fra 7.klasse kan ikke oprettes på grund af den praktisk faglige del, så der er
ikke timer til sprogfag. Der er ikke timer til fransk og spansk som valgfag. Så kan det blive
fortsættersprog eller rent begyndersprog. Ikke andre muligheder iflg NCFF rapprten – vigtigt
at få dette videre i systemet. Vigtigt at præcisere ifht. hvordan det går med sprogfagene (og
iflg Ibens redegørelse går det stadig meget dårligt!)
Stor rapport NCFF udkommer til november, konference i november…Fra grundskole til
gymnasium. Ikke grund til at lave andre undersøgelser. Skal med i de politiske beslutninger.

6. 30 min. Nyt fra kasseren – Mette (orientering og drøftelse)
a. Administration: Iben og Mette har holdt møde med direktøren for ’Dit sekretariat’.

Der er kommet to nye bogholdere, der tager sig af medlemsadministration. Der har



været et møde, hvor de har hilst på hinanden. Der blev diskuteret
kommunikationskanaler i fht. medlemmerne.

b. Regnskab og budget: Saldobalance: Forbruget/budgettet for Fransklærerforeningen:
Der er kommet mere ind i kontingent end sidste år takket være rykkergebyret. Ca.
10.000 kr mere ind. Udgiften på ca. 29.000 kr. til Dit Sekretariat (bogholderi og
medlemsservice) er ret højt, men holder sig under de fastlagte 40.000 kr. Udsigten
til, at vi holder os under max. beløbet de næste mange måneder, ser fin ud. Vi vil
påtale nogle af beløbene hos Dit Sekretariat, da vi ikke helt forstår de høje beløb,
bl.a. for ’medlemsservice’. ’Forplejning 2021’ dækker over Francofonia i 2021 (Elise
var afsted med en dansk delegation). I fht. kurset i december er ikke alle udgifter
med endnu. Alt i alt ser budgettet fint ud. Mette sender en bekymringsmail til Dit
Sekretariat i fht. hvor vi er nu mht. vores budget på i alt 40.000 kr.  Dit sekretariat
spørger, om de skal gøre noget i fht. de medlemmer der ikke har betalt rykkergebyr.
Dog understreger de, at hvis man insisterer for meget, bliver kunderne sure. Vi
aftaler, at hvis medlemmer betaler kontingent men undlader at betale rykkergebyret,
har vi valgt at ignorere dette og accepterer, at de KUN betaler kontingent. Dette er
almindeligt at gøre i virksomheder. Kader har ringet rundt og rykket for betaling, og
de fleste vil gerne være medlem fortsat og betaler efterfølgende kontingent. Hos de
fleste medlemmer er det en forglemmelse, og de vil fortsat gerne være medlem.
Nogle er blevet sure over rykkergebyret på 200 kr. hvilket svarer til en stor
procentdel af kontingentets størrelse. Karin (dit sekretariat) foreslår at sende den
første rykker ud gratis, hvor de efterfølgende skal have et gebyr. Mette foreslår 50 kr.
pr. rykker, uanset om det er 1., 2. eller 3. Elise nævner i den forbindelse vores idé om
at ændre kontingentstørrelse. Vi diskuterer, om antallet af rykkere (op til 3 eller 4)
ikke er lidt for aggressivt, men alternativet vil være at skulle melde medlemmerne
ud. Ud af de medlemmer, der er sendt rykkere til, har mange valgt at fastholde deres
medlemskab. Dit sekretariat skal stadig inddrive rykkere. Der bliver spurgt, om de 50
kr. kan blive spist op af Dit sekretariats omkostninger ved at sende rykker ud og
inddrive beløbene.  Der diskuteres, om 50 kr. er for lidt, da 100 kr. er det normale
rykkergebyr, så hvorfor ikke holde os til dette. VI har diskuteret rykkerbeløbets
størrelse, hvornår der skal rykkergebyr på eller ej, der er flere forslag: forslag 1: som
nu, forslag 2: gratis + stigende beløb (100, 150, etc), forslag 3: 50+50+50 etc.
BESLUTNING: vi stemmer om forslag 1, forslag 2 og forslag 3: 0 stemmer på forslag 1,
8 stemmer til forslag 2, 2 stemmer til forslag 3 – 2 stemmer blankt. Elise påpeger at
de 100 kr oprindeligt blev besluttet for at dække udgifterne til de 1 eller 2 blade som
medlemmer når at få i den periode, der bliver sendt rykkere ud. Er beløbet ikke 100
kr., er det med tab for foreningen. Rykkerne sendes fortsat ud som mail. Der blev
vedtaget at udsende 2 rykkere og derefter opringning. Vi spørger Kader, om han vil
ringe rundt igen, ellers vil Lone, Hanne og Rikke gerne ringe ud igen.

c. Årsregnskab: Mette gennemgår regnskabet for 2021, før det skal godkendes af
medlemmerne. Ingen har spørgsmål eller kommentarer til regnskabet
og foreningens forbrug. Budgettet ser rigtig fint ud. Iben betaler
kontingent til det uddannelsespolitiske netværk og spørger om foreningen vil
være med til at dække dette?  Det vil blive diskuteret under ’budget’
Ved håndsoprækning er budgettet for 2021 blevet godkendt.



I fht budgettet for 2023 skal det præsenteres på generalforsamlingen i november.
Budgettet for 2023 skal helst gå i nul. Henriette vil gerne hjælpe med at få lavet
budgettet for 2023 sammen med Mette. Det er derfor vigtigt nu, at få nye poster på
budgettet diskuteret nu.
Der bliver spurgt ind til, hvorfor vi har underskud på budgettet, når vi reelt har et
overskud. Mette forklarer, at der bliver budgettere med nogle udgifter, der svinger
op og ned eller som ikke er blevet så høje i realitetet. Vi budgetterer med et stort
underskud. Det er blevet påpeget, at forskellen mellem det budgetterede og de
reelle udgifter er stor. Resultatet for 2021 er på minus ca. 2.267,13 kr. Foreningen
betaler 0 kr i skat (for vi er en frivillig forening). Resultatet for 2022 er misvisende for
kun indtægter er med, ikke udgifterne, herunder udgifter for kurset i december
2021. Budgettet bør afspejle en balance/et resultat på 0 kr. Dog afspejler budgettet,
hvad vi forventer at få ind, og hvad vi forventer at bruge, vel vidende at det ofte
ender det i 0 kr. Vi skal kigge på, hvad der ser fornuftigt ud at gøre i forhold til
ubalancen mellem forventede poster og de reelle, realistiske poster. Herunder kan vi
kigge på, hvad kontingentet indbringer. Iben nævner, at regionsrepræsentanter står
som en post, fordi vi gerne vil lave et netværksprojekt. Lige nu er der ikke udgifter,
men vi håber at komme i gang med et projekt, der kan indbringe penge til
foreningen.

I fht Ibens tidligere spørgsmål om kontingent til det uddannelsespolitiske netværk: Iben informerer
om hendes medlemskab af det uddannelsespolitiske netværk, en møderække mellem
meningsdannere indenfor den uddannelsespolitiske verden/dagsorden. Iben kan gøre sin
indflydelse gældende og gør det. Hun kan diskutere direkte med politikerne, og det kan give noget
i forhold til den politiske debat.  Andre sprogforeninger deltager også. Kontingentstørrelse: 12.000
kr normalt 17.000 kr), der er en årlig møderække på 4-6 møder. Det er et personligt medlemskab.
Spørgsmålet er, om andre kan deltage, hvis Iben bliver syg eller ikke kan deltage. I fht foreningens
budget skal vi overveje, om det er pengene værd, når vi nu er en lille forening og i forvejen er
medlem af DLF, GL og Fagligt Forum.  Det diskuteres, hvorvidt møderne i GL er meget faglærer-
relateret, hvorimod det uddannelsespolitiske netværk giver andre og nye politiske muligheder. Et
godt sted at være for at få varetaget fransklærernes interesser. Hvis foreningen skal betale, skal
foreningen have banet vejen for vores/formandens deltagelse på formel basis. Iben har fået en
invitation til at deltage pr.mail, det samme gælder de andre foreninger i netværket. Det bliver
diskuteret, hvorvidt vi skal betale for at få politkerne i snak, når det er en folkeret og om vi er gode
nok til selv at opsøge politikere på samme måde som andre sprogforeninger. Dog nævnes det, at vi
er et fag mere i fare end andre fag, så måske er det en god investering, så vi eventuelt kan være
mere visionære. Kontingentets størrelse skal måske opvejes mod kontingentindtægterne.
Problematisk at det er et personligt medlemskab. Hvad nu hvis…Hvis ikke Iben længere er
medlem, skal vi igen betale for medlemskab?  Iflg Iben: face-to-face mødet med politikerne er
relevant, vigtig og giver os noget.
På sidste bestyrelsesmøde: de tilstedeværende sagde mundtligt ja til at betale for indeværende år.
Iben efterspørger en generel diskussion om, hvorvidt dette medlemskab skal tages med på
budgettet til næste år. Om der er andre steder, vi kan spare? Iben har selv skåret meget ind til
benet og sparet. Kan en løsning være, at det er foreningens medlemskab og ikke Ibens personlige
medlemskab? Så skal fransklærerforeningen betale hele kontingentet og Ibens firma skal ikke
betale noget, sådan som det har gjort indtil nu. Rent juridisk og principielt må der dog ikke være



sammenblanding mellem de to. Vi skal også kunne forsvare vores udgifter til dette netværk overfor
vores medlemmer. Der bliver diskuteret frem og tilbage, men enighed om at der skal være rene
linjer, og at så store beløb skal op på en generalforsamling.  Diskussion omkring moms og skat men
irrelevant.
Vi snakker om, at vi i foreningen bør have en generel diskussion om vores udgifter i fht., hvad vi har
af økonomi at gøre med, og hvad der konkret kommer ud af de enkelte projekter?
Mette og Henriette kigger på budgettet og får det til at gå i nul.
Vi skal kigge generelt på, hvad vi vil med foreningen og på foreningens vegne. Vi skal i højere grad
måske synliggøre overfor medlemmerne, hvad pengene bliver brugt på.
Dette punkt er vi nødt til at udskyde til næste bestyrelsesmøde. Vi sætter en dato for et
ekstraordinært bestyrelsesmøde. Pt er intet besluttet i fht Ibens medlemskab. Det ekstraordinære
bestyrelsesmøde skal ligge inden generalforsamlingen.

Vi skal alle kigge på budgettet og eventuelle poster, der kan ændres.

Info fra kasseren: Vi kan godt have udgifter i et år, der ikke har været budgetteret med. Men det
budget Henriette og Mette skal kigge på, er budgettet for 2023.

7. 15 min.: Nyt fra den internationale afdeling – Elise/Kader (orientering)
a. CEO-møde i Oslo i maj
b. Mentorordning med Sverige og Norge

8. 5 min. Opfølgning på projekter Iben (orientering):
a. Regionsrepræsentantprojektet
b. Manual over retningslinjer for arbejdsmiljø i foreningen/hvad er et godt

samarbejde?
c. Nyt logo
d. Rekruttering:

i. Kontingentformer?.
ii. Udvidelse af foreningen?

9. Generalforsamling 2022: Ligger d.25.november. Henriette undersøger muligheden og prisen
for at spise på Toldboden. Skal foreningen betale for personer, der ikke er medlem af
bestyrelsen? Iben har inviteret Emmanuel Zimmert, men det er ok med foreningen.
Dagsorden er lagt op på hjemmesiden og medlemmer kan indsende forslag til Iben. De
enkelte fraktioner skal indsende årsberetninger til Iben. Vi skal alle have fokus på at være
skarpe og præcise i vores fremlæggelse. Årsberetningen er bagudrettet. Der skal ligge et
ekstraordinært bestyrelsesmøde mandagd.5.oktober kl.18-20.
Eneste punkt på dagsorden er budgettet generelt og medlemskab af uddannelsespolitisk
netværk. Kan man ikke deltage, skal man skriftligt tilkendegive sin mening.

10. 5 min. Evt., herunder nyt fra ikke-nævnte fraktioner og områder, som ikke er nævnt endnu
11. 5 min. Opsummering – referenten



Kontingent

Mette: forslag - alle grundskolelærere skal betale 225 kr. ligesom studerende, pensionist,
arbejdsløse. Der er opbakning til det. Det formuleres af Mette, og vi stemmer til
ekstraordinært bestyrelsesmøde

Internationalt arbejde

Nice – medlemmer betaler en tredjedel af prisen. Det har bragt nye medlemmer. Elise har
brugt over en uges arbejde i den forhandling. 15 lærere har været af sted nu her. Potentiale
for flere medlemmer. Super til rekruttering. Foreningen har ikke betalt for Elises tur til Nice.
Folk ringer ofte og stiller spørgsmål. Der kommer en artikel i FranskNyt af en ny ung
medlem, som også kan give pote.

Oslo – man hører om andre fransklærerforeninger. Elise fortæller mere til et kommende
møde. Cypern og Holland er meget aktive.

Elise og Kader fordeler tiden mellem de andre medlemmer bl.a. Grækenland og ordblinde
elever. Udveksling i november og foråret.

Svensk formand – mange møder om unge fransklærere - hvordan kan vi fastholde dem.
Lavet ansøgninger sendt til diverse netværk bl.a. Institut Français

Mentor projekt næste 2 år folkeskole, gymnasier og læreruddannelser. 5 lærere skal på 3
dages oplæringskursus - hvordan er man en god mentor. De unge lærere får en mentor
tilknyttet.

Ny formand i Norden – ung med masser af nye ideer. Virtuelle møder planlagt.
Finland - gør meget ift curricula og eksamensform.

Annette: vigtigt med synlighed for medlemmer omkring arbejdet fx vidensdeling om
dysleksiprojektet. Vis folk – hvordan får vi viden om dysleksi, inklusion m.m.
Ide: Virtuelle workshops for medlemmer, lytte til frankofone stemmer

Iben – vi skal have indkaldt til udvalgsmøder, så snart der er tid.

Maria: vigtigt at have disse snakke om, hvad der er vigtigt for os. Alle gør et kæmpe arbejde
og frivilligt. Vi skal være taknemmelige for hinanden.

Kommende møder:



5/10, kl. 19-21:    virtuelt ekstraordinært budgetmøde 2023
21/11, kl. 18-20:  virtuelt almindeligt bestyrelsesmøde


